

## الصورة الكلينيكية لاضطراب الهوية لدى الشخصية البيئية والشخصية المضادة للمجتمع

أسماء عثمان دياب عبد المقصود<sup>1</sup>

### المستخلص

هدف البحث الحالي إلى الكشف عن الصورة الكلينيكية لاضطراب الهوية لدى الشخصية البيئية والشخصية المضادة للمجتمع. تكونت عينة البحث الأساسية من (430) طالبًا منهم (250) طالبة ، (180) طالبًا بالفرقة الأولى بكلية التربية جامعة الوادي الجديد. تم استخدام قائمة الشخصية البيئية إعداد عبد الرقيب أحمد البحيري ، واستبيان السلوك المضاد للمجتمع إعداد Visser, Ashton & Pozzebon (2012) (ترجمة وتعريب الباحثة) ، ومقياس اضطراب الهوية (ترجمة وتعريب الباحثة) ، واختبار ساكس لتكملة الجمل. وأسفرت النتائج عن وجود علاقة دالة إحصائية بين أبعاد اضطراب الهوية (امتصاص الدور ، ونقص الالتزام ، ونقص الاتساق ، ونقص التماسك ، والتشتت ، ونقص الاستمرار) واضطراب الشخصية البيئية ، كما وجدت فروق دالة بين اضطراب الشخصية البيئية واضطراب الشخصية المضادة للمجتمع في جميع أبعاد اضطراب الهوية ما عدا بُعد نقص الالتزام. ووجد البحث أن الصورة الكلينيكية لاضطراب الهوية عند الشخصية المضادة للمجتمع تتسم بالسلبية أما عند الشخصية البيئية فتتسم بالسلبية ونقص الاتساق ونقص التماسك ونقص الاستمرار والتشتت.

**الكلمات المفتاحية:** اضطراب الهوية ، الشخصية البيئية ، الشخصية المضادة للمجتمع

## The Clinical Picture of Identity Disturbance in Borderline and Antisocial Personalities

By

Asmaa O. Diab<sup>(\*)2</sup>

<sup>1</sup> أستاذ مساعد بقسم علم النفس كلية التربية- جامعة الوادي الجديد.

<sup>2</sup> A Mental Health Assistant Professor at Faculty of Education, The New Valley University

## **الصورة الكلينيكية لاضطراب الهوية لدى الشخصية البينية والشخصية المضادة للمجتمع**

### **Abstract**

The present study aimed at identifying the clinical picture of identity disturbance in borderline and antisocial personalities . The study sample consisted of (430) students; (250 females, 180 males) from the first grades at Faculty of Education, New Valley University. The study used Borderline Personality Inventory prepared by Abd Elrakeeb Ahmed Elbeheary. the antisocial behavior questionnaire prepared by Visser, Ashton & Pozzebon (2012) (translated by the researcher), identity disturbance scale prepared by Wilkinson-Ryan & Westen (2000) (translated by the researcher) and Sax test. The study has found a statistically significant correlation between dimensions of identity disturbance (role absorption, lack of normative commitment, lack of coherence, lack of consistency, diffusion, lack of continuity) and borderline personality disorder. The study has also found significant differences between borderline and antisocial personality in all dimensions of identity disturbance except lack of normative commitment. The study has also found that the clinical picture of identity disturbance in antisocial Personality is characterized by a negative identity where as borderline personality is characterized by a negative, lack of consistent, lack of coherence, lack of continuity and diffuse identity.

**Key words:** identity disturbance, antisocial personality, borderline personality